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6 0  L E T  D E L A  IN U S P E H O V
V letošn jem  le tu  slavi Veri

ga 60-letnico obstoja. Delovna 
organizacija je  v  tem  času do
segla pom em bne rezu lta te  in 
danes p redstav lja  pomemben 
člen v  kovinsko  predelovalni 
industriji. V 80-letnem  obdobju 
se je  količinska proizvodnja po
večala za 36-krat, število zapo
slenih  pa za 25-krat. Veriga 
oskrbuje p re težn i del jugoslo
vanskega tržišča, svoje izdelke 
pa tud i izvaža v  več kot 20 dr
žav.

Ob 60-letnici obstoja naše 
delovne organizacije  je  prav, 
da se  spom nim o tud i njenega 
začetka.

T ovarno verig  Lesce je  leta 
1922 ustanovil Ivan  M agušar, 
veleposestnik iz Krope. Prvotni 
p rogram  to v a rn e  je  obsegal 
proizvodnjo žebljev, v ijakov  in 
ročno kovanih  verig. K er je  
ustanovitelj p rišel v  finančne 
težave, je  sk u p n o  z lastnikom  
tovarne verig  v  Beli peči usta
novil T ovarno verig  v Lescah 
kot delniško družbo. P rvotni 
proizvodni p rog ram  se je  spre
m enil v  toliko, da je  bila opu
ščena pro izvodnja v ijakov  in 
žebljev, p ro izvaja ti pa so pričeli 
p a ten t verige, e lek trovarjene 
verige in  kasn e je  ročno kovane 
verige. V le tih  1922— 1924 so 
izdelovali izključno verige, v  le
tu  1925 pa so  proizvodnji verig 
pridružili še proizvodnjo raznih  
drobnih  izdelkov, kot so zapon
ke, obročki, v rečne  zaponke in 
brzde za kon je . Po le tu  1930 je 
podjetje  razširilo  proizvodnjo 
ročno kovanih  verig  do prem e
ra  25 mm, sp rv a  so jih  nam reč 
proizvajali le  do p rem era  11 
mm. V le tu  1932 je  tovarna  pri
čela z izdelavo izdelkov za 
km etijstvo, n a jp re j v  m anjši

količini, pozneje pa so proizvod
njo  povečali, posebno še v  le tu  
1938, k o  so začeli izdelovati 
kom pletne pluge, okopalndfce in 
b rane. Leta 1936 so začeli izde
lovati še žionike v  precejšn jih  
količnah. Ta proizvodnja je  ra 
sla  do le ta  1941, med vo jno  pa 
je  upadala.

Svetovna gospodarska kriza 
je  vplivala tud i na  proizvodnjo 
v  T ovarni verig, še posebno pa 
v  le tu  1931. Proizvodnja se  je  
znižala, število zaposlenih pa  je 
padlo  n a  raven  le ta  1925.

M ed drugo svetovno vojno 
je  b ila  tovarna  v ečk ra t delno 
porušena, v  le tu  1944 pa  tako, 
da je  bil pretežni del onespo
sobljen  za obratovanje. Takoj 
po osvoboditvi se proizvodni 
p rogram  ni sprem enil. Občurt- 
ne jša  je  bila ra s t  proizvodnje 
od le ta  1948 dalje in  v  le tu  
1949 je  bila že dosežena p red 
vojna raven. V le tu  1947 je  bil 
uveljav ljen  prvi proizvodni na
črt. V le tu  1949 je  to v arn a  p re 
vzela od »M etalne« ;z M aribora 
Stroje za proizvodnjo v ijačnega 
b laga in  v  tem  le tu  je  b ilo  p ro 
izvedenih že 507 ton v ijakov.

V le tu  1954 smo razširili 
a so rtim en t še n a  proizvodnjo 
odkovkov in  oprem e za pom or
stvo, istočasno pa  je  ra s la  p ro 
izvodnja ostalih proizvodnih 
skupin . V petdesetih  le tih  srno 
postopom a zm anjševali proiz
vodn jo  poljedelskih delov in 
oprem e za živinsko vprego, po
večali pa  proizvodnjo tra k to r
sk ih  priključkov. Z arad i slab ih  
m ožnosti za prodajo je  bil ta  
p rog ram  le ta  1969 dokončno 
opuščen.

Pom em ben m ejnik  v  razvo
ju  označuje le to  1962, ko sm o 
pričeli izdelovati s id rne  verige.

Proizvodnja in  število zaposlenih od leta 1922—1981

S tem  smo postali popoten po
nudnik  verig, od najm anjših  do 
največjih  m er. Proizvodnja je  
naraščala iz le ta  v  leto, o sk r
bovali smo dom ače lad jedeln i
štvo in  velike količine tud i iz
važali. S pojavom  krize v  lad 
jedelništvu  od le ta  1978 dalje 
pa je  začela proizvodnja sid rn ih  
verig stagn irati. Seveda tega n i
smo dočakali napripravljieni. 
Vzporedno z razvojem  sidrn ih  
verig  smo iskali nove možnosti 
za proizvodnjo d rugih  izdelkov. 
To so predvsem  snežne verige, 
zaščitne verige, oprem a za ru 
darstvo in  podobno. Skušali 
sm o preiti iz  enostavne proiz
vodnje n a  takšno, ki zahteva 
več vloženega dela in  znanja. 
Vzporedno z razvojem  obra ta  
V erigam e in  OTV sta  se širili 
tudi V ijak am a in  Kovačnica. 
Proizvodni p rog ram  V ijakam e 
se je  dopolnil, predvsem  pa se 
je  skušal ves čas prilagaja ti po
trebam  trga . K ovačnica je  velik 
del proizvodnje p lasirala  skupaj 
z OTV, s tem  da je  izdelovala 
oprem o za s id rn e  verige. Pove
zave med OTV in  Kovačnico so 
bile ves čas pom em bne, in  sicer 
v obe sm eri.

Leto 1975 pom eni spet p re 
lomnico v  razv o ju  Verige. U sta
novili smo 6 tem eljn ih  organi
zacij, ki o b sta ja jo  še danes. V 
le tu  1976 se  je  p rik ljučila  še 
sedma, to je  to v a rn a  in d ustrij
ske oprem e, ki je  p red  tem  de
lovala v  o k v iru  Iskre A vtom a
tike. D anašnji proizvodnji pro
gram  je  n asledn ji:

Povprečni osebni dohodek od leta 1970—1981
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Q ß e t i g a

Vzgibi rok  m ilijon  
varijo žic sto ton, 
kujejo  simbol tega, 
da bi bili — veriga.

da člen bo močan, 
naj dedov kaljenost 
nas vodi v  prihodnost.

U sklajen le korak, 
postal bo junak, 
novih  zm ag, zadoščenj, 
vez  naših življenj.

V  delu je  sreča, 
n ikdar opoteča, 
dom  poln veselja  
je  vsakom ur želja,

Naš prazn ik  je  tak, 
da praznuje ga vsa k  
v srcu dobro misleč, 
ustvarja ti v sem  in  še več!

F ren k  Bregant
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Tozd Vijakarna

— izdelava vijaikov, zakovic, 
žičnikov, razcepk in zidnih 
k ljuk

Tozd Verigam a

— izdelava tehničnih  verig  do 
p rem era 13

— izdelava verig za splošne 
nam ene

—• izdelava snežnih verig  za 
m otom a vozila

— izdelava zaščitnih verig  za 
delovne s tro je

— izdelava visofookvalitetnih 
verig

— površinska zaščita izdelkov

Tozd Sidrne verige

—• izdelava tehničn ih  verig  nad 
13 m m  za dvigala, za bne- 
m enske verige, za transpo rt 
in  tran sp o rtn e  naprave

— sid rne  verige  za rečno in 
m orsko  lad jev je

— površinska in  term ična ob
delava žice in  drag ih  izdel
kov

— m ehanski preizkus izdelkov
— vlečenje žice in  opravljanje 

sto ritev  iz  svoje dejavnosti 
za d ru g e  ko t stran sk a  de
javnost

Tozd Kovačnica

— izdelava oprem e in  sestavnih 
delov s id rn ih  verig

— izdelava pom orske oprem e: 
škopci,, ra v n i locmji, natazne 
rmaitioe, žične spone in  po
dobno

— odkovki
— izdelava veznih elem entov 

za tran sp o rte rje  in  dvigala
— izdelava elem entov za pri

vezovanje brem en
— kovanje in  oprem ljan je  ve

rig

Tozd Orodjarna

—- izdelava in  popravila stro j
nega orod ja  za proizvodnjo 
v ijakov, verig, oprem e in 
odkovkov

— opravljan je  instalacijsk ih  
energetskih  sto ritev  in  sto
r itev  v  m ehanski obdelavi

— oprav ljan je  sto ritev  iz svoje 
dejavnosti za zunanje naroč
n ik e  in  izdelava lesne  em
balaže ko t s tran sk a  dejav
nost

Tozd Tio

—• izdelava sestavnih  delov in  
izdelkov, naprav , s tro jev  in  
sistem ov industrijske  pnev
m atike, h idravlike, cenene 
avtom atizacije, m eriln ikov  in  
regu lato rjev  na osnovi m e
hanike, pnevm atike, h id rav
like  in  elektrike

— pro jek tiran je , m ontaža, vzdr
ževanje in  se rv isiran je  p ro 
izvodov in d u strijsk e  pnev
m atike, h idrav like in  cenene 
avtom atizacije ko t s tran sk a  
dejavnost.
D a bi bolj nazorno prikaza

li dosežene rezu lta te  v  p re tek 
losti, smo jih  prikazali tud i 
grafično  (grafikon celotnega 
prihodka, povprečnih OD, skla
dov, proizvodnje, osnovnih 
sredstev).

Zaradi prim erljivosti sm o na 
enem  od grafikonov prikazali 
ra s t  celotnega prihodka od  leta 
1970 dalje. Seveda so zneski n a-

v naši p reteklosti. V le tu  1975 
smo sprejeli petle tn i plan raz
voja 1976— 1980, k a r je  bila no
vost, saj »petletk« od prvih  po
vojnih časov nism o več poznali. 
K er pa so se  razm ere sprem i
n ja le  (investicije, trg , priključi
tev TIO), srno v  le tu  1978 sp re
jeli rebalans p lana, ki smo m u 
rekli tr ile tn i plan. V tem  ob
dobju smo dosti gradili, saj se 
je  podoba to v a rn e  od le ta  1970 
do danes b istveno  sprem enila. 
Intenzivna investicijska izgrad
n ja  je  zahtevala veliko vloženih 
sredstev, ki sm o jih  v  večini 
oblikovali s pomočjo kreditov. 
V tem  obdobju  smo zgradili in 
fra s tru k tu ro  tovarne, uredili 
proizvodne prostore  v  večini 
obratov, zgradili sm o novo ha
lo, v  katetri so dobili p rostore  
TIO, O rod jarna  in  skladišče 
gotovih izdelkov verig in  v ija
kov. Zaradi restrikcij pri uvozu 
oprem e nia en i s tran i, na  drugi 
pa pom anjkan je  finančnih  sred
stev, nism o vlagali dovolj v  op
remo. To se  kaže danes v  glav
nem  v  vseh tozdih. Zam ujeno 
bomo težko nadom estili, saj iz- 
gledi za bodočnost niso n a jbo lj
ši. U sm eriti se  bom o m orali na 
domačo opreimo, saj izgledov za 
uvoz tu je  oprem e ni.

Veriga delu je od le ta  1974 v 
okviru  sestav ljene  .organizacije

— sto ritv e  v  m ehanski in  te r
mični obdelavi za potrebe 
d rug ih  tem eljn ih  organizacij 
lin za d ru g e  naročnike

Tozd Vzdrževanje

— izdelava in  m ontaža stro jev  
in n a p ra v

— investic ijsko  in  redno  vzdr
ževanje objektov, stro jev  in  
n ap rav

— oskrba z energijo

vedenti nom inalno, k a r  pom eni, 
da je  potrebno upoštevati stop
n jo  inflacije, k ljub  te m u  pa 
lahko  ugotovim o s ta ln o  pove
čevanje. N avadno prim erjam o 
podatke s planom . Za zadnja 
le ta  ugotavljam o, da p lanov  n i
sm o v  celoti izpolnili. Gospo
d a rjen je  v  sedan jih  razm erah  
postaja  vsak dan težje. N a eni 
s tra n i je  problem  osk rb a  z m a
terialom , na  drugi s tra n i pla
sm a naših  izdelkov. S podobni
mi težavam i sm o se srečali tud i
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Slovenske železarne. K združit
vi nas je  vodil cilj .oskrbe z re- 
prom aterialom  in skupno na
stopanje n a  tržišču. Poleg tega 
so nasta le  tesne  povezave na 
področju dohodkovnega povezo
vanja. V In te rn i banlki Sloven
sk ih  železarn združujem o pre
cejšnja sredstva , tako  za inve
sticijsko poslovanje ko t tud i za 
kratkoročno. V eriga je  v  pre
teklosti koristila  precejšnja 
sredstva In te rn e  banke za iz
gradnjo  pom em bnih  investicij 
(TIO, O rodjarna, G alvanika s 
čistilno napravo). V prihodnje 
bomo n ekaj le t združevali sred
stva  za izg radn jo  Jek la rn e  2. 
na Jesenicah in  pa za izgradnjo  
m etaluršk ih  kapacite t v  Z eniti. 
Predvsem  si m oram o zagotovi
ti surovine za norm alen potek  
proizvodnje.

Im e VERIGA danes nekaj 
pomeni, k  tem u  je  nedvom no 
pripom ogla tu d i bogata trad i
cija. 60 le t  dela in  uspehov ni 
malo. N aši cilji v  prihodn je  in  
naša trad ic ija  bosta jam stvo tu 
di našim  otrokom , da si bodo v  
VERIGI lahko  služili k ruh .

Celotni prihodek od leta 1970—1981
M arjana  K ozam ernik 

M arija Vidic

Osnovna sredstva po nabavni vrednosti od leta 1970—1981

Vpliv
družbenopolitičnih 
organizacij na razvojne 
tokove v Verigi

Takoj na  začetku tega  pri
spevka m oram  povedati, da 
bom  skušal prikazati vpliv  
družbenopolitičnih organizacij 
n a  razvoj Verige predvsem  ta
ko, kot sem  ga sam  ocenil. Rad 
pa prisluhnem  in tud i p rav  je  
tako, predvsem  stare jšim  čla
nom  kolektiva, ki n am  o teh  
s tv a reh  znajo povedati veliko 
zanim ivega, k a r  mi m lajši n i
sm o doživeli, vendar bi se m ar
sikaj iz tega naučili.

Tako kot tud i d rug je  je  bil 
vp liv  D PO n a  razvoj delovne 
organizacije v  posam eznih ob
dobjih  različen. V času adm ini
stra tiv n eg a  socializma je  bil 
vp liv  DPO predvsem  pa ZK 
odločujoč. Menim, da je  bila  
takšna  politika popolnom a p ra
vilna, saj je  bila obnova do
m ovine in industrializacije us
pešno izvedena.

Po sp re je tju  zakona o delav
sk ih  svetih  se vloga DPO v  
m arsičem  sprem inja. O dločujo
čo vlogo v  u p rav ljan ju  posto
pom a dobivajo sam oupravni or
gani. D ružbenopohtične organ i
zacije so v  času začetkov sam o
uprav ljan ja  im ele nalogo, da 
spodbujajo  in  u trju je jo  razvoj 
sam ouprav ljan ja  v  delovnih or
ganizacijah in  da s svojim i čla
ni sodelujejo v  organih  up rav 
ljan ja . Sam  razvoj sam ouprave 
v V erigi opisuje že d rug  čla
nek, vendar je  treb a  povedati 
še, da sm o kljub  velikem u n a 
p redku  še precej n a  začetku.

Vlogo DPO je  treb a  ocenje
v a ti v  okviru širših družbenih  
dogajanj. T reba je  oceniti go
spodarski napredek, kako  so ra 
zviti sam oupravni odnosi, kako 
delujejo  delegacije, v  kakšn ih  
pogojih  delajo člani kolektiva 
in  podobno.

Ne glede na to, koliko so 
DPO delovale kot o rganizirana 
sila, n e  glede na to, v  kakšni 
m eri so poslovodni o rgan i služ
be vplivali n a  razvoj delovne 
organizacije, srno vsi organizi

ran i v  sind ikaln i 'organizaciji, 
večina vodstvenih  delavcev je 
članov ZK.

Tako lahko  ugotovimo, da so 
DPO prek  svojih  članov ved
no vplivale na  razvoj delovne 
organizacije. P rem alo  pa so bi
le p ri teh  n ap o rih  priso tne kot 
organizirana sila. Zakaj m orajo 
DPO delovati ko t organizirane 
sile naše družbe? Zato, k er s 
skupno akcijo, ki teži k istem u 
cilju, zganejo široke ljudske 
množice. To pa  nam  predvsem  
v zadnjem  času zelo m anjka.

Sprem enila se je  tudi ka
drovska s tru k tu ra  v  družbeno
političnih organizacijah. P riha
jam o novi, m lajši kadri, k i nas 
m ora živ ljenjska borba za ob
stoj šele u trd iti in  izoblikovati.

K ljub tem u, da so DPO v 
posam eznih obdobjih različno 
uveljav ljale vlogo delavskega 
razreda, m orajo  v  sedanjem  
tren u tk u  s trn iti  svoje v rste  in 
skupno p rem agovati gospodar
ske težave. M nogokrat se po
stav lja  vprašan je , kakšna je  
vloga sind ikata  v  naši družbi, 
vloga ZK, m ladine, borcev in 
podobno. K akaj se  v  organiza
cijo ZK lahko  vpiše vsak, ne 
da bi bil p rav ilno  preverjan  in 
usm erjen? Zakaj se  odgovor
nost ne  izvaja ali vsaj ne prič
ne izvajati?

Vse to  so problem i, s ka te
rim i se ukvarjam o  organizira
ne sile tu d i v  Verigi. Z aenkrat 
je  to  še bolj potiho in  sram ež
ljivo. V endar je  napredek  v 
zadnjih  le tih  že viden. S indikat 
ni več sam o ozimnica, m ladina 
oživlja svoje delovanje, zveza 
kom unistov in  n jen i člani pa 
vedno bolj izpostavljam o Titov 
lik  kom unista  in  zaostritev od
govornosti.

N astala gospodarska situaci
ja  pa  n am  bo »pomagala«, da 
še bolj odločno in  tovariško iz
vršu jem o skupno  zastavljene 
naloge.

Bojan Terseglav



Prikaz razvoja samoupravljanja 
v naši delovni organizaciji

N ikom ur n e  pride na misel, 
da bi v sl avn  ostai številki Ve
rige izpustili tem o sam ouprav
ljanja, k e r se  tako pač spodobi, 
lahko pa bi n a m  kdo tud i oči
tal ; da nism o sam oupravni. To
da bojim  se, da s tem  le poka
žemo, kako težko ga dojemamo. 
Ni redka misel, da je  samo
uprav ljan ja  dovolj, zato začni
mo delati, a li da nam  gre sa
m ouprava dobro od rok, sicer 
nam  pa ne g re  najbolje  in  tako 
naprej. S k ra tk a , sam oupravo 
im am o v  enem  »Žaklju«, proiz
vodnjo, tehnologijo, razvoj in 
še kaj pa v  drugem . Kaj pa, če 
vse to n i eno poleg drugega, 
am pak vse skupaj v  stvarnosti, 
načinu življienja, ki ga im enuje
mo s sam oupravljanjem . Če bi 
s tv a r  enoglasno razum eli tako, 
zagotovo n e  bi bilo potrebno 
posebnega č lanka o tej temi. Če 
pa k ar n ap re j pravim o, da je  
naša prva naloga povečati pro
duktivnost — proizvodnje >z 
večjim  prizadevan jem  in z no
vo m oderno tehnologijo, smo 
ga avtom atično izključili iz 
vprege in  m u  ponudili mesto 
n ek je  na robu , tako  je  bilo re 
čeno tudi v  slavnostni številki 
le ta  1972. S tem  sporazum om  
jem ljem o m ožnosti, ki jih  nosi 
v sebi, sebe pa postavljam o v 
prazen p ro sto r pretek lih  resnic 
in im provizacij. Č lanek je  torej 
že vnaprej obsojen na  razpra
vo, koliko delavskih svetov, 
zborov, delegacij in  predsedni
kov se je v  vseh teh  le tih  zvr
stilo. č e  se  n e  motim , bomo pri 
naslednji slavnostni številki 
im eli m ožnost ugotoviti, da je  
bil skoraj vsak  član kolektiva 
po en k ra t v  k a terem  od orga
nov up rav ljan ja , ali jih  je  bilo 
vsaj po štev ilu  toliko, kot je  de
lavcev v  tovarn i. Rekli bomo, 
da sm o sam ouprav ljan je  p rak 
tično do konca razvili in  lahko 
začnemo znova. U pajm o seveda, 
da se tako  n e  bo zgodilo in  da 
se borno lahko  pogovarjali že o 
čem drugem , ne  le o  golih for
m alnih v p rašan jih  tega pojma.

S prikazom  razvoja sam o
uprav ljan ja  sem  pravzaprav  za
čel na  koncu, z upanjem , da 
se bom  izognil zahtevanim  jas
nim  in nedvoum nim  odgovo
rom, k je  je  V eriga bodila, kaj 
delala in  k ako  napredovala. Te
ga preprosto  n i mogoče sto riti 
na sta tističen  način, zato smo 
se p rim orani zatekati k ocenam, 
ki pa so bolj ali m anj subjek
tivne. Določene s tv a ri lahko  na
števamo, v en d a r pa se boste 
naj brž z lahko to  strin ja li z ma
no, da s tem  sprem em b v  sa
m oupravni zavesti ne bomo mo
gli pojasniti. M orda bi del od
govora lah k o  našli že v  sam em  
dejstvu, da si danes sploh za
stav ljam o tak a  vprašanja, ki bi 
v pe tdese tih  le tih  zglodala ne
kam  čudna (m orda sio še da
nes). N avkljub  vsem u se seve
da ne m oram o izogniti kronolo
škem u p reg led u  dogodkov, ki 
na zunaj, v  form alnem  smislu, 
dokazujejo ogrom en napredek 
od začetkov v  petdesetih  letih. 
Če pa sežem o še d lje  nazaj, v  
čas verig arsk ih  stav k  le ta  1935, 
Vidimo, da se je  s tv a r obrnila  
na glavo. A ko si zamislimo še, 
da n ek a te rim  stavkaj točim ni 
bilo le do tega, da od deloda
jalca izsilijo  le  m ateria ln e  ugod

nosti, pač pa so se ukvarja li 
tu d i z revolucionarnim i cilji, si 
vendarle  niso n iti v san jah  m o
gli predstav ljati, da bom o čez 
dobrih  štirideset le t šli taiko da
leč.

Začnimo torej s 13. 8. 1950, 
ko je  bil izvoljen prvi delavski 
svet delovne organizacije. Že 
glasilo ob 50-letnici obsto ja  to
v a rn e  se spom inja, da je  bilo 
izvoljenih 45 članov, za prvega 
predsednika Franc Žele, za p r
vega predsednika upravnega 
odbora Pavel Magdič in  tako 
nap re j. V 60. le tih  je  prišlo  do 
oblikovanja ob ra tn ih  delavskih 
svetov in  centralnega delavske
ga sveta. Tako situacijo  na jd e 
m o še tud i p red  desetim i leti, 
ko se je  govorilo o dvaindvaj
se tih  le tih  sam oupravljan ja . Do 
p>ospešenih sprem em b je  prišlo  
dejansko šele v  zadnjih  desetih 
letih . T ak ra t se je  delovna or- 
ganiizaicija na  novo organizirala  
v  tem eljne organizacije in  de
lovno skupnost, z vsemi sprem 
ljajočim i novim i oblikam i od
ločanja: zbori, re ferendum i, de
lavskim i sveti po delegatskem  
principu  in  delavskim i ozirom a 
sindikalnim i skupinam i ko t de
legatskim i bazam i. P ridobila  se 
je  tu d i aktivna m ožnost vpliva 
na odločanje v  skupščini obči
ne  in  v  skupščinah sam ouprav 
n ih  in teresn ih  skupnosti preko  
ustrezn ih  delegacij. V eriga se v  
tem  pogledu seveda n i b istveno 
drugače razv ija la  od drugih, 
n iti se n i m ogla drugače. Ven
darle  je  v  svojem  oko lju  ved
no nekoliko prednjačila  in  m u 
s tem  dajala pečat. Med skup
ščinskim i delegati še vedno po
gosto kroži, da si najbolj upajo 
razp rav lja ti p rav  verigarsfci de
legati. Ni mogoče reči, da to  
n-ima nobene zveze z razv ito st
jo  sam oupravnih  odnosov v  Ve
rigi, resnici na  ljubo pa je  treba  
reči, da vtis mi popoln.

Poskusim o v  nad a ljev an ju  
pogledati, koliko je  povprečni 
delovni človek v  Verigi, z re la 
tivno dobro razv itim  form aln im  
sistem om  sam oupravnega odlo
čanja, dejiansfco pridobil na 
možnosti, da odloča o  pogojih 
in  rezu lta tih  svojega dela, in 
do kakšnega razvoja  je  prišlo 
v  njegovi zavesti. M nenja in 
stališča o tem  so  m ed ljudm i 
zelo različna, v  veliki m eri od
visna od socialne, s tarostne, 
izobrazbene in  še kakšne  d ru 
gačne s tru k tu re , n a jb rž  pa je  
tud i ves ta  članek le  eno  od 
m nogih m nenj. Lahko bi rekli, 
da skoraj n ihče ne dvom i v  to, 
da m u  formalini sam oupravni 
sistem  v  delovni organizaciji in 
tud i zunaj n je  daje  o d p rte  mož
nosti, in  sicer večje, k o t j ih  je  
zmožen izkoristiti. V sam em  za
četku  so bili sam oupravn i o r
gani le p redstavnik i delavcev, 
poleg tega pa še z om ejenim i 
pravicam i odločanja o  b istven ih  
zadevah, na p rim er o  p lan ira
n ju . K ljub vsem u danes večji 
del ljud i p rav  tako preveva 
občutek, da  so od p ravega od
ločanja nekoliko odm aknjen i, 
m edtem  ko tiste , ki jim  in teres 
ne  seže preko  osnovnih živ
ljen jsk ih  potreb, še upoštevati 
ne  moremo. Če se vprašam o, 
zakaj je  m anj verje tn o sti v  tr 
ditvi, da jim  nekdo te  pravice 
nam enom a k ra ti, vsaj za krog

tovarne to velja, ko t v prepro- 
stem  dejstvu, da je  za zavestno 
•odločanje potrebno im eti ustre
zno inform acijo. Ta možnost 
imeti ustrezno inform acijo je  v 
resnici dosti tež je  vprašanje, 
kot se v  javnosti pogosto trd i. 
To n i odvisno toliko od virov, 
ki j ih  je  dovolj, kot od kapa
citet posam eznika, še bolj pa 
od njegovega in teresa. Problem  
inform iran ja  je vzporedno tud i

Ko izdelujem o obračune ob 
jubilejih, je  p rav , da naprav i
mo to tud i n a  kom ercialnem  
področju, da za zadnjih  deset 
le t pregledam o naše uspehe in 
neuspehe te r  problem e, ki se z 
njim i srečujem o v  vsakodnev
nem  poslovanju. K om erciala 
pomeni vezo m ed tržiščem  in 
proizvodnjo — m ed kupcem  in 
prodajalcem . Od kupcev živi
mo, dajejo n am  denar, iz kate- 
rega na koncu izplačujem o 
osebne dohodke, zato m ora baiti 
naša prva sk rb  kupca zadovo
ljiti.

V zadnjih  desetih le tih  je  
bila p rodaja naših  izdelkov v 
neprestanem  porastu. Po posa
m eznih le tih  sm o prodali n a 
slednje količne naših  izdelkov:

kg iinideks na 
leto 1972

1972 11,830.301 _
1973 12,117.806 102
1974 12,561.592 106
1975 12,769.833 108
1976 12,150.455 103
1977 11,231.692 95
1978 13,313.163 113
1979 12,952.063 109
1980 12,385.009 105
1981 13,054.713 110

V rednostno znaša povečanje 
realizacije od 136,347.000 din  v 
le tu  1972 n a  1,006.329.000 din v 
le tu  1981. V le tu  1976 je prišlo 
do prik ljučitve tozda TIO v  DO 
Veriga in  od ta k ra t naprej 
vodim o tud i n jihovo  realizacijo. 
Ko p lanu  določene količine za 
domači trg  n,i bilo težko pro
dati. Vsa le ta  je  bila kon junk
tu ra  dokaj visoka, zahvaljujoč 
tudi tem u, da proizvajam o 
predvsem  r-eprodukcijske mate» 
riale, .ki j ih  uporab lja jo  ostali 
proizvajalci v  svojem  proizvod
nem  procesu. V prodaji smo 
pogrešali več novitet, s k a te ri
mi bi dobili naskok pred kon
kurenco. P ra v  tako  še ni dovolj 
razum evan ja  za estetiko, tako  
proizvodov ko t pakiran ja , po
vršinske obdelave in  podobno. 
To je  za kupce priv lačno že na 
p rv ip  ogled. Tudi pri pridirže- 
v an ju  ob ljub ljen ih  dobavnih 
rokov se n ism o posebno izka
zali. K opičenje zaostankov je 
postala že k a r  sta lna  p raksa  in 
z leti se s ta n je  ni izboljševalo.

Precej tež je  je  s prodajo  n a 
ših izdelkov v  izvoz. Z leti sm o 
povečevali izvoz s takšno  dina
miko tud i tak ra t, ko nas di
rek tn i ekonom ski ukrepi niso 
silili, da sm o postali velik  iz
voznik. P lan iran ih  7 m ilj. do-

ko razglabljali. Človek sk ra tk a  
me m ore obvladovati n iti vsega 
tozda ali tovarne, še m anj pa 
dogajanj zunaj nje. Če bi se 
strogo držali naslova, bi lahko 
rekli, da se dogajanje znotraj 
tovarne  (družbo s strokovnim i 
službam i in  poslovodnimi orga
ni) še nekako  obvladuje, ali bi 
se vsaj lahko, k a r  je  nedvom no 
vsebinski napredek, k er gre za 
re la tivno  večjo širino pristo j
nosti kot v  sam ih začetkih. Ob
stane  pa  povprečni verigarsk i 
delavec nebogljen, ko naj bi se 
soočal s širšimi družbenim i p ro 
blemi, p ri katerih  nikoli ne 
ugane, kdo vleče niti.

M orda bo tak le  način  pre
gleda in  razm išljanja o  sam o-

la rjev  izvoiza v  letošnjem  le tu  
pom eni, da že preko 30 odst. 
količinske proizvodnje izvozi
mo. P ri nekaterih  tozdih — kot 
V erigam a — presega ta  odsto
tek  že polovico proizvodnje. Na 
zunanjem  trg u  prodaja n i bila 
lahka. Obilica proizvajalcev ve
rig  in  vijakov te r  zaščitni ulkre- 
pi posam eznih držav so nam  
povzročali obilico težav. K ljub 
tem u  simo na  nekaterih  težkih 
tržiščih, kot v  ZRN, Poljski, 
B olgariji itd., k ar lepo uspeli. 
Tržišča držim o že dolga le ta  in 
poslovni Stiki se vse bolj po
glabljajo. Posebno m oram o po
u d ariti Poljsko, k jer je  sodelo
van je  že k a r tradicionalno, a 
sm o kljub  krizi v  pretek lem  le
tu  trgovinsko m enjavo nem ote
no  opravljali. Sodelovanje se je  
razširilo  še na  druga področja, 
ko t je  n p r. izm enjava dopustni
kov. Takšno vezanje p a rtn e rjev  
je  gotovo obojestransko ko rist
no. Prem alo pa simo angažirani 
na  področju držav v  razvoju, 
k a r  je  posledica slabe m reže 
trgovskih  posrednikov, saj sam i 
n im am o dovolj ljud i n iti mož
nosti, da bi se na  teh  tržiščih 
več angažirali. Da je  bila  usm e
ritev  v  izvoz v  preteklosti p ra 
vilna, nam  po trju je  dejstvo, da 
sm o p rav  zaradi takšne usm e
ritv e  v  zadnjih  dveh letih , ob 
pom an jkan ju  surovin na dom a
čem trgu , uspešno oskrbeli p ro 
izvodnjo z reprodukcijskim i 
m ateria li iz uvoza. Izvoz je  po
s ta l ekonom ska n u jnost in  tako 
bo tud i v  bodoče. Takšna usm e
rite v  pa nas sili k izboljšanju  
kvalite tnega asortim enta in 
estetskega izgleda naših  izdel
kov. A sortim ent izdelkov, ki 
ga je  mogoče p lasirati v  iz
voz, sm o trenu tno  izčrpali, za-

upravnem  razvoju  koga motil, 
ker ne n ajde  v  n jem  delovnih 
zmag iin drugih  uspehov, ki bi 
se jih  spodobilo poudarjati ob 
takem  jubileju , toda to  bodo 
gotovo storili že drugi prispev
ki, delovne zm age pa navsezad
nje niso ravno  značilnost naše 
stvarnosti. M orda bo tud i iz
zvenelo, k ak o r da se  ničesar ni 
zgodilo. Sprem em be v  zavesiti 
delovnega človeka le niso tako 
m ajhne, če si predstavljam o, da 
se je  naš človek (tudi delavci 
Verige) iz m ezdnega delavca 
sprem enil v  delavca, ki je  sam  
sebi odgovoren in  je  v  tej novi 
vlogi dokazal, da je tudi spo
soben.

Miloš Janša

to bomo za povečan izvoz po
trebovali nove stro je, kajti z 
dosedanjim  stro jn im  parkom  
zaostajam o za tehnologijo kon
kurence. Upainjie za večji izvoz 
pa n am  je  tud i proizvodnja 
tozda TIO, k je r  pa bo potrebno 
za uspešen prodor n a  tu ja  t r 
žišča še m arsikaj s to riti na po
dročju tehnologije in  razvoja.

N asprotno smo im eli ves čas 
težave z oskrbo. Vsa le ta  se 
nam  je  povečeval delež m ate
rialov, ki jih  nism o dobili na  
domačem trgu , in  sm o se mo
rali posluževati uvoza. Tako 
smo danes že za več k o t tre tji
no surovin odvisni od tu jih  do
baviteljev. Ce k tem u prišteje
mo še stro je, rezervne dele in  
orodja, ki jih  n a  domačem trg u  
ni, potem  lahko ugotovimo, da 
je naše  vk ljučevanje  v  m edna
rodni trg  za nas življenjskega 
pomena.

Ze nekaj le t p redstav lja  za 
nas velik  problem  prilagajan je  
oz. neprilagajam je naših  cen po
dražitvam  m ateria lov  in ener
giji. P ri n ek a te rih  izdelkih je  
to že tako  drastično, da simo 
na ceni m aterialov. Opuščanje 
določenih izdelkov pa bi pome
nilo desontiranje v  asortim entu, 
kar zopet n i sprejem ljivo. K ako 
se bo reševalo  to  v  bodoče, 
nam  n i jasno. K ar lahko sam i 
napravim o puri tem  je, da pri
lagajam o aso rtim en t kvalitete 
nejšim  izdelkom  in razvijam o 
nove proizvode.

V bodoče se bodo poogoji go
spodarjen ja  zaostrovali, k ar bo
mo najp re j občutili n a  tržišču, 
zato bo potrebno več pozorno
sti posvetiti obdelavi tržišča, da 
bi obstoječi krog kupcev zadr
žali, ozirom a ga še povečali.

V inko M arzidovšek

problem  izobrazbe in  še bi lah -

Komercialno poslovanje



Napredovati — živeti Stanovanja
— naša vsakdanja skrbG orenjska je  zibelka sloven

skega fužinarsitva, ki je  osnova 
predelovalni in d u striji in  osno
va razvoja naše  družbe. Zato 
ni slučaj, da je  p red  šestdeseti
mi le ti na te j osnovi in  na tem  
obm očju vzniknila  ideja  o iz
delavi verig  in  podobnih, izdel
kov. Danes s ponosom  lahko 
ugotavljam o, da so  se  tega lo 
tili p rav  naši p redn ik i in  da se 
je  ta  proizvodnja pričela prav  
v Lescah.

Leto 1922 za m ajhno vas 
Lesce prav  gotovo predstavlja  
zgodovinsko prelom nico, ki je  
odločujoče vp liva la  na  potek 
vseh dogajanj v  te j vasi te r 
tudi v  bližnji in  daljni okolici.

D irektor delovne organizacije 
Pavel Noč

Že v le tu  1920 so smeli so
dobniki iz fužkiarsike Knope 
pričeti razm išlja ti o nadaljeva
n ju  in  izpopolnjevanju  svojih 
dolgoletnih trad ic ij tu d i izven 
svojega krajia. K takem u  raz 
m išljanju  jih  je  vodila neom aj
na sla po k rep itv i tradicij in  
želja po n ad a ljn jem  razvoju. 
Dve le ti kasne je  so ta  hotenja 
obrodila sad in  ustanovljena je  
bila m ajhna tovarna, za katero  
prav  gotovo n i n ihče pričako
val, da bo do današn jih  dni do
živela tako neslu teno  velik rar- 
zvoj. V obdob ju  med obema 
vojnam a so se  naši predniki 
srečevali z uspehi in  s težkim i 
problemi, ki pa  so le pospeše
vali n jihove težn je  k nečem u 
novem u in boljšem u. Gospodar
ske krize, s tav k e  in  druga go
spodarska in  politična g ibanja 
so le  kalili k o lek tiv  in  u trjevali 
neom ajno vero  v  boljšo prihod
nost.

Tudi težka le ta  druge sve
tovne vojne n iso  šla mimo da
našn jega ju b ilan ta . S ponosom 
lahko ugotavljam o, da so se  tu 
di v  tem  ko lek tivu  pred  in  med 
vojno kalili nosilci novih  idej, 
novega boljšega živ ljenja delav
skega razreda. N iti okupator 
n iti popolnom a porušena tovar
n a  nisio mogli zaustav iti znanja 
in  tradicij p re jšn jega  obdobja. 
Želja po n a p re d k u  je  ro jevala 
nove in  nove ideje. K olektiv  je  
bil postav ljen  p red  vedno nove 
dilem e, ali v  o k v iru  svojega 
znan ja  p revzem ati tu d i druge 
nove in  m odernejše  tehnologi
je, in  si ta k o  zagotav ljati so
cialno v a rn o st in  boljši ju tri. 
Odločitve so b ile  sm ele in  tako  
beležim o osv a jan je  novih  te h 
nologij: izdelavo vijakov, sid r
n ih  verig, snežn ih  verig, pnev
m atske  o p re m e . . .

N esluteno velik, pom em ben 
in h ite r  razvoj pa naša to v arn a  
beleži v  zadnjih  desetih  letih . 
Novi prostori, nova oprem a, no
va energetika, sodobna sam o
u p rav n a  organiziranost in  zd ru 
ževanje dela in sredstev  so  nas 
pripe lja li do zavidljivih rezu l
tatov. Nismo le  delovna organi
zacija s  sedm im i tem eljn im i or
ganizacijam i in  delovno sk u p 
nostjo  skupn ih  služb, nism o le 
ko lek tiv  s skoraj 1400 zaposle
nim i delavci, am pak pom em 
ben proizvajalec verig, vijakov, 
odkovkov in  pnevm atske opre
me, k a r  vse n i poznano sam o v  
naših  m ejah, tem več tudi v  Ev
ropi in  v  svetu.

D osedanji napredek pa nam  
še n e  daje zagotovila za bodoč
nost. Posebno današnji zaostre
ni pogoji gospodarjenja zah te
vajo  od nas odločne akcije , ki 
se m orajo kazati v  novih in  so- 
dohnejšlih tehnologijah, ki ne  
tem eljijo  na  količini predelane 
surovine, am pak v  višji stopn ji

sodelovanje
Zavedam o se, da bomo do

kaj zahtevne in  ambiciozno po
stav ljen e  razvojne u sm eritve 
uspešno uresničevali le  z o rga
n iz iran im  teamsfcim delom, h 
k a te rem u  bomo p ritegn ili tu d i 
zunan je  strokovne ustanove in  
posam ezne strokovne sodelavce. 
S trokovna zahtevnost oprav il 
ob sedanjem  naglem  razvo ju  
teh n ik e  vodi v  specializacijo po 
posam eznih področjih. To je  
obenem  tudi osnova za poglob
ljeno delo, ki m u ob ustrezni 
m otiv iranosti in dobrih  pogojih  
sledijo  tud i rezu ltati.

Ob tak ih  izhodiščih sm o si 
v  DO stalno, seveda biol j ali 
m anj uspešno, prizadevali in  si 
še prizadevam o razv ija ti te h 
nično sodelovanje z našim i zu
n an jim i sodelavci.

V p rv i v rsti na j om enim o, 
da uspešno in koristno teče so
delovanje med vzhodnoevrop
skim i proizvajalci verig, ki se 
m an ifestira  na  red n ih  konfe
rencah, ki im ajo izrazito  teh 
nično vsebino dela. P red stav 
ljen i re fe ra ti in  razp rave  vodi
jo  k izm enjavi izkušenj, bolj
šem u poznavanju  p roblem ati
ke, pa  tud i k h itre jšem u  n ap re 
d o van ju  na  posam eznih pod
ročjih . Ni zanem arljivo dejstvo, 
da se  tak ih  srečanj udeležujejo 
tud i p redstavn ik i proizvajalcev 
oprem e, k a r  še obogati razp ra 
vo, h k ra ti pa to  omogoča sode
lovanje  in  h itre jš i nap redek , 
predvsem  pa odpira nove p o 
treb e  in  m ožnosti n a  obeh 
stran eh . Zadnjo konferenco ve
rig a rje v  je  organizirala v  la n 
skem  le tu  naša delovna organi
zacija. Poleg p redstavn ikov  
proizvajalcev verig  so se  je  
udeležili p redstavnik i vseh  več
jih  proizvajalcev verigamsikih 
sitnojev in  oprem e.

O bnovljen sam oupravn i spo
razu m  o  m edsebojnem  poslovno 
tehn ičnem  sodelovanju n a  po
d ročju  razvoja  pnevm atike  in

predelave in  kvalitete. Global
ne usm eritve dolgoročnega raz
voja Verige do le ta  2000 ne
dvoum no upoštevajo  taka hote
nja. V ključevanje naše proiz
vodnje v avtom atizacijo  indu 
strije  s s tro jegradnjo , v  plan 
energetike iin v  zeleni plan so 
tista  področja, ki v  n jih  vidim o 
maše perspektive. N ahajam o se 
pred pom em bnim i odločitvami, 
pred odločitvami, ki pom enijo 
našo bodočo socialno varnost. 
Zato p ri teh  prizadevanjih  in  
odločitvah n e  sm e biti n ihče 
izvzet, saj smo vsi nosilci naše 
bodočnosti, tem eljito  p rip rav lje
ni in  p re teh tan i dokum enti 
srednjeročnega in  dolgoročnega 
razvoja pa najbo lj pom em bno 
vodilo.

Leški v erig ar že 60 le t p red
stav lja  svetel ugled nenehne 
borbe in  nap redka, saj je  sku
paj z vsem i preživel na jh u jše  
povojno obdobje. Dosedanja 
zrelost in zaupan je  v  lastne sile 
je zagotovo p rva  osnova nadalj
n jem u razvoju  sam oupravne 
organiziranosti, gospodarskega 
napredka in socialne varnosti 
vseh nas.

Pavel Noč

hidravlike, ki ve lja  za nasled
n je  petletno obdobje, p o trju je  
uspešno sodelovanje z Iskro 
A vtom atiko n a  področju, ki po
meni globalno p re s tru k tu rira 
n je  proizvodnje v  naši DO. 
Proizvodnja, ki da je  elem ente 
za avtom atizacijo  obdelovalnih 
sistemov, za gradnjo  stro jev  
iin ki ponuja tud i inženiring, v  
celoti ustreza ostrim  k rite ri
jem  dokaj ozko tras iran ih  poti 
nadaljn jega razvoja . S tem  po
dročjem  postajam o tud i porab
niki elektronike, k a r  ob seda
n jih  povezavah postaja  n adalj
n ja  osnova za še tesnejše pove
zovanje in  sodelovanje z Iskri
nim i zavodi.

Sodelovanje s Fakulte to  za 
strojništvo, s k a te ro  im am o tu 
di sk lenjen  sam oupravni spora
zum, je  v  tem  obdob ju  najm oč
neje zreducirano n a  področje 
flu idne tehnike, ko v  sedanji 
fazi p rip rav ljam o nalogo o me
todah in  racionalnem  pro jek ti
ra n ju  na specifičnem  področju 
fluidike. P riso tn i sm o tud i n a  
področju, ki obravnava avto
m atizacijo abrégé, k a r je  eden 
od osnovnih elem entov za raz
brem enitev človeka.

Om eniti m aram o zelo dobro 
sodelovanje DO v  okv iru  SŽ, 
koder poleg tesnega sodelova
n ja  s predelovalci sodelujem o 
tud i z razvojn im  oddelkom  Že
lezarne Jesenice, R avne in Me
ta lu ršk im  kom binatom  v  L jub
ljani. N ekatere razvojne n a lo 
ge sm o oprav ili tu d i skupno z 
Zavodom  za v a rje n je  v  L jub lja
ni.

Reči m oram o, da so naši 
strokovni delavci tud i člani r e 
publiške raziskovalne skupno
sti in  drugih  uglednih  ustanov 
in organov, v  k a te rih  prispe
vajo svoj ind iv idualn i delež za 
čim h itre jši nap red ek  in  s ta 
b ilnost v  gospodarstvu  in, s tem  
družbi kot celoti.

Gvido M elink

Stanovanje je  ena izmed 
osnovnih človekovih dobrin, ki 
so po trebne za norm alno živ
ljen je. Tega se zavedam o tudi 
v naši delovni organizaciji, saj 
problem om  reševanj a stano
van jsk ih  zadev posvečamo ve
liko pozornosti. Zaradi večje 
sm otrnosti in  učinkovitosti smo 
se s Sam oupravnim  sporazu
m om  o združevanju  stanovanj
sk ih  sredstev  in o skupnih  os
novah  za dodeljevanje stano
vanj in  stanovanjskih  posojil 
dogovorili, da bomo reševali 
stanovanjsko problem atiko za
poslenih po načelih enakoprav
nosti, vzajem nosti in  m edseboj
ne  solidarnosti vseh delavcev 
delovne organizacije, razen od
ločanj o tistih  zadevah, ki so 
po ustavi in  zakonu določene 
ko t izključna pravica tozda in  
DSSS. Te zadeve urejajo  te
m eljne organizacije in delovna 
skupnost skupnih služb s P ra 
viln ikom  o dodeljevanju stano
vanj in  stanovanjskih  posojil.

N ačinov reševanja stano
van jsk ih  zadev, ki jih  omogoča 
sam oupravni sporazum  in p ra 
vilnik, je  precej. Za izvajan je  
določil iz sam oupravnih sploš
n ih  aktov glede stanovanjsk ih  
zadev sk rb i odbor za kadrovske 
zadeve in  skupno porabo, ki 
p rip rav lja  predloge za delav
ske svete  glede vrstn ih  redov  
prosilcev za stanovanja  in  sta
novan jska  posojila in  seveda 
tud i konkretn ih  dodelitev. Gle
de n a  to, da je  prosiiloev za 
s tanovan ja  vsako leto približno 
100 in  p rav  toliko tudi prosil
cev za stanovan jska posojila, je  
delo odbora težko, saj vsem  
željam  ni mogoče ustreči.

D anes delovna organizacija 
razpolaga s 307 družinskim i 
stanovanji, k ar je  124 stanovanj 
več ko t p red  desetimi leti. Vsa 
stanovan ja  so razdeljena po te-

Ob jub ile ju  naše delovne 
organizacije  nedvom no lahko  
ugotovim o, da sm o m ladi tud i 
prispevali delež v  m ozaiku n je
nega razvoja. Ob tem, ko je  to 
v a rn a  rasla  in  se razvijala, se 
je  v  n je j zam enjalo nekaj ge
neracij in  vsaka je  pustila  svoj 
pečat.

Z dajšn ja  generacija m ladih  
živi in  deda v  drugačnih pogo
jih  kot katerakoli prej. Ne bom  
pisal o m ladih na  splošno, am 
p ak  o m ladinski organizaciji. 
P red  le ti se je  dejavnost le-te  
v  glavnem  izživljala v  razn ih  
izletih, srečanjih  ipd. S tem  je  
zelo pridobila na  množičnosti 
in  je  bila  za vzor ostalim . Sle
dilo  je  obdobje bolj ali m anj 
vegetiran ja . Tako je bilo po
treb n o  zapet začeti s tak im i ak 
cijam i, ki bi v  delo m ladinske 
organizacije pritegnile čirnveč 
m ladih . N ekako nam  je  to  
uspelo. Sedaj so spet zgrajen i 
tem elji za to, da m ladinska o r
ganizacija zavzam e vlogo, ki ji 
v  naši DO pripada. Od novega 
vodstva m ladinske organizaci
je  je  odvisno, ali bo znalo  to  
nalogo čim  bolje izpeljati. M la
d inska organizacija m ora po
s ta ti m esto, k je r na j bi se reše-

m eljnih organizacijah in  DSSS 
in se potem  n a  podlagi vrstn ih  
redov tud i dodeljujejo. Poleg 
stanovanj im am o tud i sam ski 
dom s 37 ležišči. V lanskem  le
tu  smo pričeli reševati stano
vanjske problem e tud i s soude
ležbami delovnih organizacij, 
k je r je  zaposlen zakonec, na ta 
način smo rešili devet prosil
cev. Novost p ri dodeljevanju 
stanovanj je  tud i lastna  udelež
ba, ki jo je  treb a  plačati za 
vsako dodeljeno stanovan je  od 
revalorizirane vrednosti stano
vanja.

S tanovanjske problem e na
ših delavcev rešujem o tudi 
z dodeljevanjem  stanovanjskih  
kreditov. S sprejem om  novih 
sam oupravnih  splošnih aktov 
smo način dodeljevanja posojil 
sprem enili, in  sdoer tako, da 
smo določili m aksim alen zne
sek za novogradnje, ki znaša 
35 povprečnih osebnih dohod
kov na delavca v  DO v  le tu  
pred dodelitvijo oz. 45, če sta 
oba zakonca zaposlena v  Veri
gi; za adaptacije  pa v  višini 10 
oz. 15 povprečnih m esečnih ne
to  OD. Posojilo se dodeli v  en
k ratnem  znesku, z obvezo v r
nitve v  15 le tih  in  s 4-odstotno 
obrestno mero.

Iz Sam oupravnega sporazu
ma o tem eljih  p lana stanovanj
ske skupnosti za obdobje 1981 
do 1985 je  razvidno, da se bo 
v  občimi Radovljica v  tem  ob
dobju pričelo z gradnjo  709 
stanovanj v o kv iru  družbeno 
usm erjene gradnje. Z e  v  letoš
njem  le tu  bodo pričeli z g rad
njo 184 stanovanj, od tega 102 
stanovanja  v  Lescah, k a r bo še 
posebej ugodno za našo  delov
no organizacijo. Seveda bo šte
vilo kupljen ih  stanovanj odvis
no od naših  finančnih  možnosti.

Z. A.

vali vai problem i, p ri katerih  
im am o m ladi še poseben in te
res; od reševan ja  stanovanjske 
problem atike do alkoholizm a in 
nediscipline. P rv i korak  k  tem u 
je  že sto rjen  z načinom , kako 
bomo organizirali razpravo  o 
dokum entih enajstega kongresa 
ZSMS. N e bom o že naprej raz 
predali že tak o  dovolj visoko
letečih teoretičn ih  misli teh  do
kum entov. M ladinci iz osnov
nih organizacij bomo ra je  pri
pravili razprave o pogledu m la
dih na  razne problem e, kot so 
načelo delitve po delu, ku ltu ra  
in šport, delovni pogoji, alko
holizem m ladih  in  tak o  naprej.

M enim, da bo le  s tak im  
vsebinskim  in  kvalite tn im  de
lam  m ladinska organizacija pri
dobila n a  m nožičnosti in  po
stala mesto, k je r  se bodo reše
vali problem i, p ri k a te rih  im a
mo m ladi še poseben interes 
oz. bo vsakem u m ladem u člo
veku v  pomoč. C e n am  bo to  
vsaj m alo uspelo, bom o lahko 
pri kakšnem  nasledn jem  jubi
le ju  —• npr. 70-letnici — po
nosno ugotovili, da m ladinska 
organizacija živi in  dela.

D arko Kovač

Poslovno tehnično

Mladinska organizacija 
na razpotju



Verige
Ob »rojstvu« je imela Veriga le 55 zaposlenih, z leti pa se je 

to število povečalo, tako da se je več kot 25-krat povečalo, saj 
nas je danes 1400. Suhoparno bi bilo nizati številke in tone, saj 
s takšnim načinom ne bi izvedeli ničesar tistega, kar zaposleni 
do tovarne čutijo, kako jo doživljajo. Zato smo se pogovarjali 
s petimi delavci, ki so bili, ali so različno dolgo v  naši sredi. 
Poleg tega pa smo želeli orisati tudi razpoloženje tistih, ki bodo 
v V engo šele prišli, pa so kljub temu z njo že povezani — učen
ci. člani kovinarskega krožka na šoli v Lescah.

Stanko Grilc

Že le ta  1928 se je  v  ta k ra t
ni V erigi zaposlil S tanko  Grilc, 
sin  železniškega delavca s S tu 
denčki. Dalo je  uspel dobiti le 
p rek o  zvez, k a jti ponudba na  
trg u  delovne sile je  bila ta k ra t  
n e k a jk ra t večja od povpraše
van ja . Zaposlil se je  v  upogib al
ni ci — ta k ra tn i Pegariji. V eri
ga je  ob času njegovega priho
da zaposlovala med 180 in  200 
delavci. N jegova p rva  u rna  po
stav k a  je  bila 2,5 din. G rilc je  
bil do vojaščine v  Pegariji, kas
neje pa 23 le t v  brusilniei Ko
vačnice, k je r  je  pustil tu d i 
zdravje, zato je  bil invalidsko 
prem eščen v  skladišče, od ko
der je  le ta  1969 šel v  pdkoj. 
P red  vo jno  je  bil predsednik 
Svobode in  aktivni član SM RJ, 
zaito je  bil med 1932 in 1941 
sed em k ra t na orožnih vajah . 
A kiti v n  o je  sodeloval tud i v 
stavk i 1935. leta. Iz predvojne
ga obdob ja  m u je  najbolj ostala 
v spom inu  stroga disciplina, saj 
je bilo n p r. ka jen je  med delov
nim  časom  prekršek, ki se  je  
»strafai« s 5 din kazni, ob 'tem, 
da je  n a  uro zaslužil 2,5 din. 
O bjek tivno  zna G rilc potegniti 
tud i ločnico med predvojnim i 
in povojnim i razm eram i v  Ve
rigi. Pove, da so b ile  živ ljen j
ske razm ere  neprim erno slabše, 
da je  b ila  stroga disciplina, da 
pa se  je  neprim erno  več dela
lo k o t po vojni, ko so h k ra ti 
s p revzem anjem  oblasti n ek a 
teri delavci to  s pridom  izko
riščali, zato je  delovna disci
plina, pa tu d i m orala padala.

K a t m nogi predvojni delav
ci, se  tud i S tanko Grilc spom i
n ja  d irek to rja  Hienga. Bil je  
strog, v en d ar pravičen mož, ki 
je  m nogokrat m oral ukrepati v  
n a sp ro tju  s svojim  prepriča
n jem . Da pa je  bilo k ljub tež
kim  razm eram  nekoliko lažje, 
je  poskrbel B rencetov »ata«, 
tako so  p rav ih  m ojstri, ki je  v  
dušo poznal svoje delavce, n jih  
težave in  stiske.

G rilc že 14 le t uživa pokoj, 
pa v en d a r ga še vedno zanim a, 
kaj je  v  »fabriki« novega, kaj 
se g rad i in  kaj počno njegovi 
delovni tovariši, ki še  niso upo
kojeni.

E na tistih , je  že več kot. 30 
le t m ed nam i, je  M ilena Golob, 
naša telefonistka. Sprva se  je

izučila za šiviljo, k e r pa za ta  
poklic pred  30 in več leti n i bi
lo zaposlitve, je  p rišla  v  paiko- 
valnieo Vijakamne, od koder se 
je  prek tehtnice 1956. le ta  pre
selila v  telefonsko centralo. Ne 
pretiravam o, če trdim o, da je  
Milena najbolj znana  »Verigar- 
ka« na  svetu, saj jo  poznajo od 
Švedske do  Bolgarije, k a jti le 
z njenim  posredovanjem  se lah
ko pogovarjam o z zunanjim i 
strankam i. Ko je  M ilena prišla 
v telefonsko centralo, je  bilo v 
tovarni le 50 lin ij, n a  katere  je 
lahko vezala pogovore z dveh 
zunanjih  linij. Res, da še n i bi
lo ATC, pa  vendar je  bilo ta 
k ra t povprečno 30 zunanjih  po
govorov, danes pa jih  je  včasih 
krepko čez 300 in  n ek a jk ra t 
več pozivov od zunaj. Milena 
je  zadovoljna v V erigi in  pravi, 
da bi se  v  njej zaposlila tudi, 
če bi bila še e n k ra t s ta ra  18 
let. No, k e r  to n i mogoče, je 
svetovala tako svoji hčerki. 
P rav i pa, da n e  bi n ik d a r več 
šla v  telefonsko centralo, saj je 
večkrat ta rča  izb ruhov  posa
meznikov, ko posam eznih zvez 
ne m ore dobiti, k ljub  tem u  da 
se trud i. Zadnja le ta  je  delo 
bistveno lažje, saj je  dobila so
delavko, s katero  se odlično ra 
zume in  za katero  pravi, da bo 
postala odlična telefonistka, 
kajti im a zelo dober spom in in 
voljo do dela. M ileno u tru ja  
predvsem  izreden delovni tem 
po, saj oprav lja  delo, k je r ni 
nobene pavze, včasih, ko je bila 
sama, pa še m alice ni bilo. No. 
kljub vsem u je M ilena z delom 
zadovoljna, mogoče še bolj, kot 
če bi bila zaposlena v  svojem  
poklicu. V razgovoru z n jo  pa 
je opaziti, da ji je  sodelavka 
Helena v  veliko pomoč pri de
lu in da jo  ima M ilena tako 
rada, kot bi bila to n jena hči.

Franc Marolt

Zgovorni F ran c  M arolt iz 
V zdrževanja o b h a ja  letos 20- 
letnioo dela v  V erigi, čeprav je  
bil vajenec že p red  25 leti. K ot 
o trok  se je  z m a te rjo  preselil 
s Poljan, k a r  se  n jegovem u dia
lek tu  še  vedno pozna, saj zveni 
pristno poljansko. 15-letni F ranc 
se je  želel izučiti v  sk ladu  z 
družinsko trad icijo  za krojača, 
vendar ga je  m am a prijav ila

60 let
za vajenca v  Verigo. O bodo
čem poklicu, p rav i Franc M a
rolt, da je  vedel le  to, da bo 
uporabljal tud i pilo. V poklic
no šolo je  bodil v  Radovljico, 
k jer so ga »pilili« tud i sedanji 
sodelavci Rems, Božič in  VoVk 
iz O rodjarne. Razm ere za v a 
jence so b ile  težke, saj so ta 
k ra t im eli dopoldne delo, po
poldne pa  pouk v vajeniški šoli.

Če ocenju je  znanje ta k ra t
n ih  absolventov poklicnih šol 
in sedanjih , pravi, da so m nogo 
»močnejši« v  p rak tičn ih  zna
njih  ko t sedaj.

V 20. le tih  dela v  Verigi se 
je  tovarna  po M aroltovih bese
dah bistveno povečala. Po n je 
govem m nen ju  je  prevelika. 
Njegova k ritika  zadeva p red 
vsem prostorsko in  kadrovsko 
širitev, saj meni, da bi bilo 
ustrezneje več vlagati v  stro je  
in m anj v  prostore. Francovo 
kritično oko opaža tud i veliko 
nedela na  račun sestankov in 
zborov, k a r  se m u zdi dejan
sko iz igravanje  sam oupravlja
nja. Tudi o rganiziran je  tozdov 
je bilo preveč neprem išljeno de
jan je  in  bolj posledica politič
nega tren u tk a  kot prem išljene
ga posega, za k ar včasih drago 
plačujemo. M arolt ocenju je  tu 
di rezu lta te  dela pred  20. le ti 
in sedaj. T ak ra t je  bilo v  to
varni le  nekaj strokovnjakov, 
pa so np r. izdelali kopijo H er- 
nen varilnega  stro ja. P rav i tu 
di, da tehnologija n i toliko na
predovala, kolikor se je  pove
čalo število strokovnjakov. 
K ljub tem u  da je  M arolt p ri
šel v  V erigo povsem slučajno, 
bi to  še en k ra t storil in  šel po
novno v  poklic stro jnega k lju 
čavničarja, ka jti tako delo in  
tudi sodelavci v  R em ontu  — 
oboje m u je  všeč.

Rank» Simič

Ranko Simič je  10 le t v Slo
veniji in  tudi 10 le t v Verigi. 
V naš košček dom ovine je  p ri
šel iz bosanskega P rn javo rja , 
k jer ni imel možnosti, da bi se 
zaposlil. V Lesce je  prišel z 18. 
leti, v en d ar povsem slučajno. 
Dobil je delo in  ostal zvest to
varni že deset let, čeprav m u 
starši, ki so med tem  ostareli, 
prigovarjajo , naj se v rn e  do
mov. R anko pa o po v ra tk u  ne 
razm išlja, saj je  pio sedem let
nem  »utrudljivem « stan o v an ju  
v sam skem  dom u dobil enosob
no s tanovan je  v  Radovljici. 
R anko je  prehodil po t od n a j
enostavnejšega dela v  V erigar- 
ni do voznika v iličarja, ki ga 
sedaj oprav lja . Izgleda, da se 
je  popolnom a vživel v  novo 
okolje, saj se je  p rivadil tud i 
jeziku, tako  da govori popol

nom a po domače. R anko je  za
dovoljen v  Verigi. Ko sem ga 
vprašal po težavah in  napakah, 
ki jih  vidi, je  le zam ahnil z 
roko, češ »kar dobro nam  gre 
vsem  skupaj, vse pa n i vsem 
tako  n ik d ar prav«. Ranikova 
dobrovoljnost je  res izjema, vsi 
ki ga poznamo, ga vidim o ved
no dobre volje. Še po nečem 
je poznan: vedno je  prip rav
ljen  pom agati sodelavcu. Tako 
ga najdeš, ko pom aga nekom u 
pri gradnji hiše, d rugem u pri 
sprav ilu  lesa in  podobno, ena
ko pa je  tud i v  tovarni. Takšni 
odnosi s sodelavci so omogočili 
njegovo priljubljenost, tako  da 
se pri nas počuti ko t doma, ali 
še bolje.

K em perle F ranc je  eden iz
med »novega vala« naših  teh 
niških strokovnjakov, ki se uk
v arja  s p ripravam i za uvedbo 
num erično-krm iljene tehnologi
je  v  našo proizvodnjo. Ni bil 
štipendist Verige, p ri nas pa se 
je  zaposlil zaradi perspektiv
nosti program a pnevm atike, ki 
se je  skladal z njegovo ožjo 
usm eritvijo med študijem . Pri
pravništvo je opravil v  sedanji 
razvojni skupini za program  
pnevm atike, zaradi potreb  in 
predhodnega znanja pa je  pre
sedlal na novo delovno področ
je. Ko sem  ga provokativno 
opozoril n a  porast tehniških  
strokovnjakov v Verigi, k i da 
je  večji ko t napredek  tehnolo
gije, je  sicer priznal, da bi lah
ko v  Verigi .delali tud i zahtev
nejši program , v en d ar meni, da 
tud i sedanji p rogram  še n i po
polnoma izkoriščen. Ob seda
njem  program u m eni, da so 
p rav  na organizacijskem  po
dročju še rezerve, ki bi se  jih  
dalo s pridom  izkoriščati, saj 
strokovnega inform ativnega si
stem a praktično nim am o, kar

K ljub tem u da sm o v zvezi 
kom unistov kritično presojali 
1 astmo delo in da z nekaterim i 
ugotovitvam i nism o bili zado
voljni, ugotavljam o, da je  nova 
'organiziranost poživila delo os
novnih organizacij, s čim er se 
je  povečala tud i p riso tnost ob 
dogajanjih  in  n jih o v  vpliv. 
Ugotavljam o pa, da je  še ved
no del članstva pasiven, drugi 
pa so p reobrem enjen i s funk
cijam i in  političnim  delom. 
P rav  obdobje zadn jih  tre h  le t 
je  bilo in  je  še močno razgi
bano, saj zahteva angažirano 
vlogo posebno članov ZK, ki 
m ora predstav lja ti avantgardo 
delavskega razreda. Te vloge 
nam  ni uspelo vedno opravičiti, 
ker srno pogosto zaradi pre
m ajhne operativnosti in  iska
n ja  novih  načinov zam ujali 
p rave tren u tk e  in  tak o  izgub
ljali čas in  vpliv  na  dogajanje. 
Prem alo smo tu d i prevzem ali 
na jtežje  naloge in  odgovornost 
za n jihovo reševan je  n a  svoja 
ram ena te r  tako  prem alo pri
spevali k ugledu, ki ga ZK za 
svojo zgodovinsko in  sedanjo  
vlogo nedvom no zasluži.

Raznovrsten, v en d ar pa med 
seboj močno povezan proizvod
ni program  zahteva v rs to  ob
ravnav  im usklajevanj n a  nivo
ju  delovne organizacije. Po za

Franc Kemperle

je  pri pom em bnih poslovnih 
odločitvah huda pom anjklji
vost. K em perle to  brž dokaže 
s podatki firm e Volkswagen in 
Energoinvest, k ar po svoje ilu
strira  tud i dejstvo, da pri njem  
ne gre za specialista, ki ve »vse 
o niču«, pač pa za široko raz
gledanega strokovnjaka, ki mu 
niso tu ja  tud i m ejna področja 
stroke. K em perle meni, da im a 
v V erigi dovolj pogojev za 
osebni razvoj, da pa je  sedaj 
na njem , da se  strokovno uve
ljavi in  dokaže.

Ta sestavek  nim a ambicije, 
da bi p rikazal u trip  naših so
delavcev, pač pa le  del tega 
u tripa, ko t so ga doživljali ve
rigarji p red  in  po vojni in kot 
ga doživljajo različne genera
cije leskih verigarjev.

Seveda pa brez načrtovanja 
bodočnosti ne  gre. N ačrtovanje 
le -te  pa uresničujem o na  ka
drovskem  področju s 130. šti
pendisti in tud i s pogledom na
prej, saj sm o prav  letos usta
novili skupaj z vodstvom  leske 
onovne šole kovinarski krožek, 
ki naj bi bil bodoči v ir najbo lj
ših kadrov  Verige.

F ranc Čop

četnih težavah se nam  je le  
posrečilo oživiti delo zbora ko
m unistov, ki je  osnova za raz
pravo in  oblikovanje stališč, ki 
se tičejo delovne organizacije 
kot celote. Tudi neka te re  me
tode dela v  posam eznih OOZK 
pom enijo oživitev aktivnosti 
članstva, ki ga usm erjam o v  
kolektivno delo in enakom erno 
prevzem anje brem en.

Ocenjujem o, da predstavlja  
sedanji čas v  razvoju  DO pre
lom nico in  da je treba u stvariti 
klimo in  pogoje za uresničeva
n je  s tra te šk ih  ciljev v  razvoju, 
ki pom enijo  m očnejšo spre
m em bo proizvodnje v  prednost
ne sm eri. To bo možno doseči 
le s skupn im  nastopom  vseh 
tozdov in  s sovlaganjem  v  
skupne naložbe, ki dolgoročno 
zagotavljajo  nadaljn ji razvoj in  
socialno varnost zaposlenih. 
G lede na  nek a te ra  neugodna 
g ibanja  in  negativne pojave te r 
glede n a  odgovornost, k i jo  no
si ko lek tiv  za realizacijo raz
vojn ih  nalog tud i p red  širšo 
družbeno skupnostjo, bo treba  
posebno v  zvezi kom unistov s 
povezanim  delom z ostalimi 
družbenopolitičnim i organizaci
jam i in  sam oupravnim i organi 
trdo  delati, če želimo, da bomo 
načrtovane naloge tud i uresni
čili • Gvido M elink

Vpliv zveze komunistov 
na razvojne tokove 
v Verigi



Besedo imajo najmlajši 
kovinarji— osnovnošolci

Tovariš K rivec — učitelj 
tehnike — je  že takoj po zvo
n jen ju  vstopil v  razred. Še vsi 
razposajeni smo planili kvišku. 
V nas se  je  zazrl nasm ejanega 
lica in  n am  dejal, da im a vese
lo novico za nas.

»No, danes se  je našim  šte
vilnim  krožkom  pridružil še 
kovinarski. K dor se bo odločil 
za sodelovanje, naj dvigne ro 
ko.«

2 e v  tistem  tre n u tk u  je  v  
zraku m ahalo k ar precej fan 
tovskih rok. Čisto spredaj sta  
se dvignili tudi dve dekliški. To 
nam  je  pokazalo, da se tudi

dekleta zanim ajo za kovinar
stvo. Še več bi se nas p rid ru 
žilo tem  novopečenim  kovinar
jem, če n e  bi bili v  stiski s 
časom.

V endar se  je  k ljub  vsem u v 
četrtek  popoldne zbralo kar 
precej učenoev in  učenk. Eden 
izmed n jih  je  bil tud i Brane 
Kvasnik, ki nam  je  o tem  krož
ku  povedal kaj več. Mi smo ga 
spraševali, on pa nam  je z ve
seljem  odgovarjal:

»Kdaj si se odločil za ta 
krožek?«

»2e ko smo odšli n a  delo v 
Verigo, je  v  meni zraslo zani

m anje za ta k  poklic. Ko sem  
izvedel, da bo na šoli deloval 
kovinarski krožek, sem  se brž 
odločil zanj.«

»Kot vidim , te ta  krožek 
zelo privlači. Zakaj?«

»Ne vem . Najbrž me privla
či zato, k er sem  že pri pouku 
tehnike uspešen in k er vedno 
rad  kaj izdelujem.«

»Kdo pa vas vodi?«
»Učita in  vodita nas tova

riša F rido  Skum avc in  Niko 
Podgornik.«

»Koliko pa  vas je v tem  
krožku?«

»Do sedaj nas je  okoli pet
najst, v en d ar jih  bo še nekaj 
prišlo, k e r smo jih  z našim  pri
povedovanjem  o delu v  krožku 
pritegnili.«

»Kaj s te  že naredili do se
daj ?«

»Oba m entorja  nas učita 
pravilno piliti, v a r i t i . . . Sedaj 
trenu tno  delamo obešalnik za 
brisače, ki sm o ga že skoro  do
končali.«

»Se ti zdi program  zani
miv?«

»Da, program  se mi zdi za
nim iv predvsem  zato, k e r bomo 
vse to  znanje lahko uporabili 
tudi, ko bom o odrasli. Je  zelo 
pester in privlačen.«

»Boš tu d i naslednje leto obi
skoval kovinarski krožek?«

»Prav gotovo, saj me zani
ma in  n e  bi rad  zam udil take 
priložnosti.«

»Vidim, da si zelo navdušen 
za kovinarstvo. Ko boš odraste!, 
boš gotovo dober kovinar!«

Pokim al je  in  že zdirjal po 
hodniku.

Člani novinarskega krožka 
smo se pogovarjali še z neka
terim i učenci, ki obiskujejo ko
v inarsk i krožek na O š F. S. 
F inžgarja v  Lescah. Spraševali 
smo jih , zakaj so se odločili za 
sodelovanje v  tem  krožku, kdo 
jih je  navdušil, kaj od n jega 
pričakujejo, kaj so se že n a 
učili in  kakšne so n jihove po
klicne želje.
Sandi WüUewaldt, učenec 7. a 
razreda, je  dejal: »S kovinar
skimi poklici sem  se seznanil, 
ko sm o sie prip rav lja li n a  8-ur- 
no prakso  v  Verigi, še bolj pa 
seveda ob delu. Veliko so mi 
razložili tu d i delavci sami. Ras 
je, da n isem  oprav lja l težkega 
dela, a se  je  popolnom a raz li
kovalo od m ojih vsakodnevnih 
opravil. Tako m e je  navdušilo, 
da sem  se takoj odločil, da bom  
izpopolnjeval svoje znanje  p ri 
kovinarskem  krožku. Tudi s ta r 
ši so bili veseli m oje odločitve. 
Pri k rožku  izdelujem o obešal
nik. K ončni cilj tega dela n i sa 
mo obešalnik, pač pa to , da se 
naučim o p rav ilno  piliti, b rusiti, 
žagati, rezati, k r iv i t i . . .  Za po
klic se  še n isem  odločil. Zeija 
je veliko. Zavedam  se, da bo o 
izbiri predvsem  odločal moj us
peh v  osnovni šoli.«

M iha Vergei j, učenec 7. b 
razreda, je  med drugim  pove
dal tu d i to le: »Za sodelovanje 
v kovinarskem  krožku sem se 
odločil zato, ker se tu  učimo 
oblikovati kovino. Delo je  tako  
zanimivo, da nam eravam  ob i
skov a ti ta  krožek tud i p rihod
n je leto.«

Srečko Osterc, učenec 7. b 
razreda, je  navdušeno pripove
doval: »V Verigi nas je  gruča 
delavcev sp re je la  za svoje. Ve
seli so bili, k e r so videli svoje 
naslednike —• Leščane. Moj živ
ljenjski cilj je  kovinarski po
klic. Srčno si želim, da bi 
uspel.«

A ndreja Resman in  Mojca 
Knaflič, obe učenki 7. b razre
da, s ta  sp rva  sodelovali v  kovi
narskem  krožku, pozneje sta  se 
premislili.

A ndrejka je  dejala: »Prem i
slila sem  si, ker sem  bila med 
sam im i fanti. D rugo leto bi ho
dila, če bi sodelovalo več de
klet.

Mojca je  dodala : »Vseeno 
sem se nečesa naučila. Spozna
la sem  dve orodji, pilo in  sve
der, in  se naučila  z n jim a roko
vati.«

A ndrejka bi šla ra d a  v  km e
tijsko šolo v  K ranj, Mojca pa 
na pomorsko v P iran .

Od šestošolcev sta  bila n a 
jina  sogovornika učenca 6. b 
razreda, Edi D nbrila in  Jan i 
Ros.

Jan i je  dejal:
»Če mi je  doma prišel v  ro

ke kos pločevine, sem  ji želel 
dati obliko in  neko uporabnost. 
P rav  zato sem  se razveselil no- 
vioe, da se kot šestošolec lahko 
vključim  med m lade kiovinar-

Požar v  m izarski delavnici 
leta 1936 je  bil povod za usta
novitev gasilskega d ru štv a  v  to
varni. Na zahtevo zavarovalni
ce je  uprava  pod je tja  v  m arcu 
1937 im enovala gasilsko ekipo, 
ki so jo sestavljali Tonejc Jože, 
Petelin  Avgust, Plem elj G abri
jel, Prešeren A nton, Magdič 
Pavel, Zrnec M etod in  Podob
nik  Jiože. Ekipa je  poleg redne
ga dela skrbela tu d i za požar
no varnost ob izredno slabi 
oprem ljenosti, saj so im eli na 
voljo le nekaj cevi in  h id ran tn i 
nastavek. Tik p red  vojno je  
uprava  nabavila nekaj nove 
oprem e in  povečala požarno 
ekipo. V ojna v ih ra  je  tu d i med 
gasilce zanesla nov  duh. B ra
nilci požarov so se  sprem enili 
v  saboterje, zato se  je  m orala 
večina um akniti v  partizane.

Svoboda je p rinesla  nove 
pogoje delovanja gasilskega 
društva. Z razvojem  delovne 
organizacije se je  razv ija lo  tu 
di industrijsko  gasilsko društvo 
tabo  n a  tehničnem  in strokov
nem  področju.

Ob praznovanju  50. obletn i
ce delovne organizacije sm o ga
silci razpolagali z orodnim  vo
zilom, prikolico n a  p rah  S-250, 
dvem a m otornim a črpalkam a 
in ostalo  potrebno oprem o za 
gašenje z vodo. N ove tehnolo
gije v  tovarn i pa- nareku je jo  
tud i nam  gasilcem  stalno izpo
polnjevanje v  uporabi novih 
gasilnih sredstev  za gašenje. 
Velikost delovne organizacije 
in požarna ogroženost s ta  na
rekovala nabavo  gasilskega 
kom biniranega vozila, ki smo 
ga do sedaj že v ečk ra t uspešno

je. Posebej m e zanim a obliko
vanje kovin  in  varjen je . Vsem 
priporočam  sodelovanje v  na
šem  krožku, k er je  delo zelo 
raznoliko in  zanimvo.«

Edi Dolorila je  dodal: »Po
sebej m e zanim a poklic orod
ja rja . K er im a oče doma veliko 
strojev, m u veliko pom agam  in  
bi m u ra d  še več. Pri kovinar
skem  'krožku se moje znanje 
izpopolnjuje in  poglablja, saj 
je moja na j večja želja postati 
•orodjar.«

Pogovarjali sm o se tud i z 
ostalimi člani kovinarskega 
krožka. O krog 15 se  jih  redno 
sestaja  d v ak ra t tedensko po 2 
uri. S tov. F ridam  in Nikom, 
m entorjem a, so zadovoljni in  
vsi nad  'delom navdušeni. Ku
je jo  že n ač rte  za počitniško de
lo in  p rihodn je  leto, ko bodo 
korak bliže svojim  poklicem.

M atej Dopuh in  
Roman Poljak 

Irena Cop in 
Nuša Torkar

uporabili predvsem  v  krajevni 
skupnosti, v  ka teri tudi sk rb i
mo za požarno varstvo po skle
p u  DS delovne organizacije.

D ruštvo  šteje trenu tno  54 
članov, ki im a naslednji stro
kovni sestav:

—■ 1 v išji gasilski častnik 
preventivnega področja;

—- 1 gasilski častnik I. stop
n je;

—- 2 gasilska častnika;
—• 7 n iž jih  gasilskih častni

kov I. s topn je ;
—- 2 n ižja gasilska častnika;
— 36 gasilcev I. stopnje;
—• 5 gasilcev pripravnikov.
Od tega je  operativn ih  42 

članov.
Svoje naloge skušam o oprav- 

lja ti n a  zavidmi strokovni viši
ni, k a r n am  zaenkrat uspeva. 
Za svoje delo sm o prejeli p ri
znanje občinske gasilske zveze 
Radovljica II. stopnje.

Poskušam o pa se tud i na 
tekm ovalnem  področju, k jer v  
kategoriji in d u strijsk ih  društev  
dosegam o uv rstitve  med prvi
mi.

Na letošnjem  občinskem 
tekm ovan ju  smo sodelovali z 
dvem a ekipam a, ki sta  obe za
sedli p rvo  mesto, vsaka v  svoji 
starostn i kategoriji. D elovanje 
d ruštva  se financira  iz sklada 
skupne porabe in  po višini p re
je tih  sredstev  ne  predstav lja  n i
ti celega povprečnega OD za
poslenega delavca v latu .

Za uspešno varovan je  naših 
delovnih m est želimo vključiti 
v  gasilske v rs te  več m ladih de
lavcev, p redvsem  iz bližnje oko
lice Lesc. Ciril Ažman

Gore list med nami
V erje tno  n i n ikogar med nam i, da ne  bi poznal delovnega 

in predvsem  m arljivega tov. Joža Tonejca, ki še zm eraj dela in 
živi m ed nam i.

V to  tovarno  hodi, kot pravi, že polnih 59 le t in  m u  starost 
pri delu  ne  dela še nobenih preglavic.

V sak dan je  že med prvim i v  tovarn i in  mislim, da ni niko
gar m ed nam i, da ne  bi opazil, kako skrbno u re ju je  nasade cvet
lic in  zelenic. Ponosni smo lahko nanj, saj se  k ljub njegovi pri
kriti s ta ro s ti še vedno odziva p ri gasilskih akcijah. M inilo je  že 
45 let, ko je  zaoral ledino razv a ja  požarne varnosti v  naši delov
ni organizaciji. Na njegovo pobudo se je  ta k ra t ustanovilo  tudi 
prostovoljno industrijsko  gasilsko društvo. Dolga le ta  je  sta l na 
čelu gasilske enote, ki ji je  tud i poveljeval.

Jože leta 1948 na svojem delovnem mestu

Ko opazujem o tov. Tonejca pri njegovem  delu, sem  se spom 
nil na  misel, s katero  je  pesn ik  Oton Zupančič odgovoril m ladi
ni na  vp rašan je : »Kako delati, kako  živeti?« — »Bodi ves z vse
mi živ ljenjskim i silam i človek za današnjo rabo!«

Pesn ik  je  hotel, da se m ladina odvrne od poleta v  višave v i
sokih misli in da usm eri vse svoje  moči v  reševan je  tistega, k ar 
zahteva sedanjost. Tako je  bilo  vsekozi tudi načelo  tov. Tonejca 
pri urem ičevanju im razvoju  gasilstva.

D elovna vztrajnost, vedrina in  toplina n jegovega srca je  tista, 
ki jo  vsi dobro poznamo. Zato se nam  ob p razn iku  60. obletnice 
Verige nud i prilika, da m u izkažem o zasluženo spoštovanje.

Vsi m u  želimo še vrsto  zd rav ih  dni med nam i in  veliko  oseb
ne sreče. V itom ir Rems

in še danes nepogrešljiv pri gasilcih

(novinarski krožek)

Sodobna oprema zagotavlja dobro delo

45 let IGD Veriga Lesce



Leski godbeniki v Štorah.

Naši
godbeniki

Leto 1922 ni bilo pom em bno samo za ustanovitev  ali za na
stanek  delovne organizacije Veriga, Že leta 1923 so se delavci — 
km etje  in  ostali občani Lesc čutili poklicane, da z nastankom  
in d u strije  ustanovijo  tud i ostalo dejavnost n a  vasi, ko t je  na 
prim er lju b ite ljsk a  dejavnost v  k u ltu rn ih  društvih. T ako  je bilo 
že  leta 1923 utanovljeno delavsko prosvetno društvo Svoboda 
Lesce, ki je  združevala delovne ljud i Verige in  -ostale k ra jane  
v  napredne delavce, ki so hoteli, da s svojo pripadnostjo  širijo 
boj za osam osvojitev, da n ad a lju je jo  boj proti kapitalističnim  iz
koriščanjem  in da s tem  tud i izražajo svojo p ripadnost na  po
dročju  k u ltu re  in  ljub ite ljske dejavnosti. Začele so delovati razne 
sekcije, na jbo lj delavni pa sta  bili dram ska in  glasbena. O m enje
ne dejavnosti in uspehi pa ta k ra tn e m u  režim u niso bili všeč, zato 
je  Svobodo ju lija  1935 razpustil. Visoka zavest delovnih ljudi 
je  še isto leto  ustanovila »Vzajemnost«, ki je  poslanstvo Svobode 
uspešno nadaljevali», vse do razp u stitv e  le ta  1940.

Med vo jno  je  društvo  m irovalo. Po drugi svetovni vojni se je 
k u ltu rn a  dejavnost pričela izražati v  razn ih  oblikah, svoj višek 
pa je  doživela ponovno z 'ustanovitvijo Svobode. P ra v  v  letih  
1954—1955 je  delovalo k a r 11 sekcij. Ta široka dejavnost je  vo
dila ta k ra tn o  vodstvo Svobode, da je  ustanovilo  še 12. sekcijo, 
to je  godba na pihala.

U stanoviti novo sekcijo  n i tako  lahko. Zasedba godbe na pi
hala zah teva veliko lju d i in tu d i oprem a je  silno draga. K ljub 
tem u  je  tak ra tn em u  vodstvu to  uspelo in tak o  danes skoraj po 
30 le tih  slišim o in  vidim o godbenike DPD Svoboda Lesce n a  raz
n ih  proslavah, pogrebih, koncertih, itd.

16. 2. 1955 je  ro js tn i dan d anašn je  godbe n a  pihala DPD Svo
boda Lesce, ki je  obenem  orkester leskih verigarjev  pa  o rkester 
trgovskega pod je tja  M urka Lesce. Im en godbenikov je  preveč, 
da bi jih  naštevali, važna je n jih o v a  dejavnost. Vseh 28 let, ki so 
jih  godbeniki uspešno prebrodili, pom eni neko  odrekan je  svoje
m u prostem u času. Zopet so se  godbeniki v  le tu  1982 približali 
številki 50 ko t na  ustanovnem  občnem  zboru le ta  1955. Veliko 
je  bilo vloženega truda , za k a r  n a m  ni žal. Pohvalim o se lahko 
z velikim  prilivom  mladih, k i so šolani in  so dobri m uzikantje. 
Zal pa im am o tud i svoje težave, v en d ar naša želja je  v z tra ja ti. 
Zavedam o se, da nas družba po trebu je , zato bomo z delom  n a 
daljevali. Poglejm o nekaj fo tografij, ki nazorno  izkazujejo  naše 
delo.

Jože A vsenik

Srečanje pihalnih orkestrov Slovenskih železarn

Možnosti letovanja
V tej jub ile jn i številki je  

nekoliko obširneje predstavlje
na naša delovna organizacija, 
zato je  prav , da  nekoliko po
drobneje spoznam o tud i počit
niške zm ogljivosti DO.

Večina nas že dobro pozna 
dom v  Crikvenici, ta  sestoji 
iz starega in  novega dela. V 
Starem dedu im am o trenu tno  na  
razpolago 11 sob ozirom a 28 
ležišč za odrasle. Velika po
m anjk ljivost starega dela je  
predvsem  v  pom anjkan ju  sani
tarij, zato se delavci ra je  odlo
čajo za novi del, čeprav je  bi
vanje v  s ta rem  ceneje.

Novi del je  bil zgrajen  leta 
1975, gradil pa ga je  SG P Go
renje. Investicija  je  bila dokaj 
velika, saj sm o za novi del od
šteli 2,773.631,50 din. Zmoglji
vosti novega dela so bistveno 
večje, k e r im am o 15 sob oziro
ma 34 ležišč za odrasle in 10 
ležišč za o tro k e  (do 5 let). Vsa
ka sobg im a balkon in  urejene 
san itarije . V le tu  1981 sm o bili 
prisiljeni zam enjati ta ln e  oblo
ge, ker so bile  te  zaradi malo
m arnega rav n an ja  posam ezni
kov povsem  uničene. P rav  tako  
smo lani investirali nekoliko v  
nabavo oprem e za kuhinjo, n a 
bavili sm o tud i mizo za nam iz
ni tenis.

P rav  tako  sm o se le ta  1981 
odločili za povečanje počitni
ških zm ogljivosti in  nabavili 10 
kam p prikolic. Preko investicij

ske službe je  stekla akcija za 
nakup kam p prikolic, težave pa 
so nastopile pri dobavi, saj se 
proizvajalec ne drži dobavnih 
rokov. Do danes so nam  do
bavili osem prikolic, te  dni pa 
pričakuj'emo še ostali dve.

K upili smo naslednje  priko
lice:
tip  390 (3 +  1) — 2 prikolici 
tip  465 (2 +  2) — 6 prikolic 
tip  500 (3 +  2) — 2 prikolici.

Za vse prikolice je  b ila  n a 
bavljena tud i dodatna oprem a. 
Tako im a vsaka prikolica ure
jen  predprostor z lesenim  po
dom, m ontiran  501 hladilnik, 
plinski štedilnik, kom plet poso
do za kuhanje, odeje, blazine 
ipd.

Prikolice so locirane v  na
slednjih  kam pih:
TERME ČATEŽ (2 prikolici)

B ivanje v  Čatežu se pripo
roča predvsem  tistim , ki bi rad i 
dopust preživeli na  celini. To
plice izkoriščajo term alno  vodo 
s tem pera tu ro  43 do 62 stopinj 
C. Priporočajo se bolnikom , ki 
zdravijo kronične bolezni, še 
posebej bolezni gibalnega apa
ra ta .
AVTOKAMP MEDULIN 
(4 prikolice)

A vtokam p M edulin se raz
p rostira  na polotoku v  nepo
sredni bližini M edulina. P riko
lice so postavljene v  borovem  
gozdu, od plaže oddaljene ca.

50 m. P laža je  prim erna za 
otroke in  odrasle, sa je  na vo
ljo peščena ali kam nita. V bli
žini je  dovolj hotelov, tako da 
tudi zabave ne m anjka. Tisti, 
ki pa  bi bili rad i nudisti, se 
lahko odpravijo  v  nudistični 
kam p Kažela, ki je od M edu
lina oddaljen  le  2 kilom etra.
a v t o k a m p  Ci k a t
(4 prikolice)

C ikat je  od Lošinja oddaljen 
le 2 km, razp rostira  se v  boga
tem  borovem  gozdu. Kamp 
sprejm e do 4.500 gostov. Po
sebna vrednost tega kam pa je 
zdravilno čist zrak  in  gosti bo
rovi gozdovi. K am p im a u reje
ne san itarije , trgovino, resta
vracijo  in  sp rehaja lne  steze.

Z nabavo  kam p prikolic 
smo povečali naše zmogljivosti, 
vendar le-te  n e  zadostujejo, da 
bi ustregli vsem , ki žele leto
vati.

Problem i nasta ja jo  pred
vsem  zaradi kolektivnih  dopu
stov, ki m noge vežejo na vna
prej določen term in  letovanja. 
Č eprav sm o povečali zmoglji
vosti, je  zasedenost doma in 
kam p prikolic v  mesecu ju liju  
in avgustu  100 % . Ostalo je  ne
kaj p rostora  le še v  ju n iju  in 
avgustu.

Vsem, k i so se prijavili na 
razpis za letovanje, želim pri
je tno  le tovan je  in  obilo sonca.

S. L.

Šport in športna 
rekreacija

B urnih  in  dolgih je  bilo teh  
naših šestdeset let, polnih vzpo
nov in  padoev, uspehov in  ta 
vanj. Poleg številnih dejavno
sti v  dolgih le tih  obsto ja Veri
ge nismo zanem arili tu d i šport
nega področja.

V ta k o  številnem  kolektivu 
je  seveda tud i precej športn i
kov. Ni pa mnogo kolektivov, 
ki bi v  svo jih  v rs tah  im eli to 
liko bivših ali še ak tivn ih  v r
hunskih  športnikov, ko t jih  
imamo v  Verigi. Med nam i ži
vi in dela več sedanjih  in  biv
ših d ržavnih  reprezentantov, 
celo olim pijcev. Im ena, ko t so 
Zvone Andrejčič, Ivo Zupan, 
Miloš Janša , M arjan  B urger, 
Janez D em šar, F ranc T ajn ikar, 
Cveto Podlogar, so znana tud i 
širši javnosti in  ne sam o njiho
vim  sodelavcem . Tudi m nogim  
drugim  je  p ra v  Veriga omogo
čila, da so za nekaj časa svoje 
redno delo  zam enjali z napor
nim i tren in g i in  tekm ovanji.

P ravzaprav  mnogo pom em b
nejše pa je  v  zadnjih, mogoče 
desetih le tih  postala, skoraj bi 
tem u lahko  rek li gibanje, spor
na  rek reacija . Šport je  zajel 
ves svet .im nobena dežela se 
m u n i mogla, n iti hotela izog
niti. D osedanja športna dejav
nost je  v  večji m eri izražala 
tekm ovalni duh in  m erjen je  
zm ogljivosti. U tesnjena je  bila 
v  okvir splošno priznan ih  šport
nih disciplin, prežeta s predpi
si in  p rav ili, kakor bi šlo za 
kakšne n a rav n e  zakone. Žal se 
vse bolj k  tem u  nagiba tud i 
športna rek reacija . P a vendar 
je  v nek i m eri p rav  rek reacija

iz m nogih pasivnih  gledalcev 
športn ih  p rired itev  na red ila  ak
tivne  športnike, iz fizično zane
m arjen ih  ljud i taike, ki so bolj 
sposobni prenašati b rem ena so
dobnega življenja. P rav  zato 
pa in teres za rek reacijo  n e  mo
re  b iti le  dom ena posam eznika, 
m arveč in teres osnovnih d ruž
benih  institucij, m ed drugim  
tud i delovne organizacije.

Ne gre nam reč sam o zato, 
da z rekreacijio dosežemo večjo 
produktivnost in  da zdravim o 
posam ezniku in družbi škodlji
ve pojave. Zasledujem o tud i to, 
da bi bil človek pri delu  in  živ
ljen jskem  okolju  ta k ra t, ko  ne 
dela, sproščen in  da 'bi b il z 
m oralnim i, telesnim i in  dušev
nim i sposobnostm i vreden  in  
ak tiven  član družbe.

To je  m orda nekoliko idea
liziran  pogled na športno rek re 
acijo. V-endar do tak ih  in  po
dobnih spoznanj so prišle  že 
m noge delovne organizacije. Za 
to področje zaposlujem o profe
sionalne kadre, ki sk rb ijo  za 
športno rekreacijo . P ri nas smo 
se pač odločili, da sk rb  za to  
prepustim o sind ikatu . V okvi
ru  konference sind ikata  deluje 
kom isija za športno rekreacijo . 
K om isija je  že pred  n ekaj leti 
uvedla več redn ih  rek reacijsk ih  
vadb v  različnih špo rtn ih  pano
gah. Skrbi za udeležbo n a  de
lavsk ih  športn ih  ig rah  ozirom a 
na  občinskih sind ikaln ih  prven
stvih. P rav  ta  so v  radovljišk i 
občini p ravzaprav  najbolj raz
v ita  oblika množične športne 
rekreacije . Na teh  ig rah  smo 
zadnjih  nekaj le t m ed najbolj

aktivnim i, d v ak ra t pa smo celo 
osvojili naslov  najboljši športni 
kolektiv  v  občini Radovljica 
Dobro pa nam  v  tem  tekm ova-. 
n ju  kaže 'tudi letos. Tvorno se 
vključujem o tu d i v  delo na  po
dročju športne rekreaoije  v  .ok
v iru  Slovenskih železarn. Tam 
so poleg zim skih in  le tn ih  sre
čanj športn ikov SŽ najbolj pri
ljub ljen i in  najbolj množični 
planinski pohodi.

Da sm o bili n a  področju 
športne rek reac ije  dokaj uspeš
ni, dokazuje tud i Bloudkova 
plaketa, k i jo  podeljuje telesno- 
k u ltu rna  skupnost Slovenije 
vsako le to  najboljšim  posamez
nikom  in  organizacijam . P rav  
to p riznanje  je  za svoje delo 
kom isija p re je la  pred trem i le
ti. To je  b ila  ena  izmed prvih  
komisij za športno  rekreacijo  
v  neki delovni organizaciji v 
S loven iji ki je  za svoje delo 
dobila tako  priznanje.

Se n ekaj ve lja  om eniti in 
pohvaliti. K olektiv  je športni 
rek reaciji dokaj naklonjen. Ob 
delitvi sredstev  skupne porabe 
predlagam o vsioto sredstev, 'ki 
naj bi jo  kom isija porabila za 
svoje delo. Zbori delavcev po
navadi brez večjih  pripom b 
predlagano vsoto sprejm ejo.

No, k ljub  nesporn im  uspe
hom  se m oram o zavedati, da 
sm o s športno  rekreacijo  prav
zaprav  šele n-a začetku. Ome
n jen i cilji pa niso le  cilji šport
ne rekreacije , am pak cilji vse
ga našega družbenega prizade
vanja.

F. V.



Delavci slikani pred kovačnico leta 1923

Delo kovačev je bilo naporno

Oddelek patentnih verig leta 1935

Žene in otroci delavcev v času stavke leta 1935

Sestavljanje zaščitne verige

Nekateri odlomki o življenju Verige

Varjenje verige na CIME

Panorama Lesc s Šobcem v  ospredju

VERIGA je glasilo delovne organizacije Slovenske železarne 
— Veriga, n. sol. o., Lesce. Izhaja enkrat mesečno. Ureja 
uredniški odbor: Zdenka Arh, Božena Vidic, Dora Tonejc, 
Marjan Stiperski in Mitja Torkar. Odgovorni urednik Mitja 
Torkar. Glasilo je po 7. točki 36. člena Zakona o obdavčeva
nju proizvodov in storitev v prometu (Uradni list SFRJ, št. 
33/72) in mnenju sekretariata za informiranje SRS prosto 
plačila prometnega davka. — Tiska Tiskarna Ljubljana


